
 
 

 
 

Barcelona, 4 d’abril de 2025 

Benvolgudes col·legiades i col·legiats, 

Després de 8 anys al cap davant del Col·legi de Treball Social de Catalunya, he arribat al final del 
meu segon mandat i en breu a l’obertura del procés electoral que ha de culminar amb l’elecció 
d’una nova Junta de Govern que condueixi el Col·legi en una nova etapa. 

És moment, doncs, en nom de la Junta de Govern i en el meu, d’acomiadar-nos, no sense abans 
agrair-vos pel vostre suport en els projectes endegats, la vostra complicitat, el compromís col·lectiu 
i també, perquè no, la interpel·lació en determinats moments. Tot el que he viscut en aquests 
darrers anys amb vosaltres ha estat de gran  valor per mi, tant a nivell professional com personal. 
Una experiència viscuda amb intensitat, dedicació i  vocació de servei a la professió que toca a la 
seva fi en uns moments socialment convulsos, de molta vulnerabilitat  i amb grans reptes pels i les 
treballadores socials. Per això,  ara més que mai, us animo a no defallir i mantenir més fort el vostre 
compromís amb la professió i amb les persones que atenem.  

Ser degana del Col·legi de Treball Social, i representar la professió que tant estimo, ha estat un 
privilegi i un orgull i confio haver estat a l’alçada del que es mereix. Tot i agraint moltíssim a totes 
les persones que m’heu acompanyat en aquest camí, no exempt també de contratemps, i que heu 
contribuït a fer del col·legi i de la professió un referent de l’àmbit social a Catalunya i en la resta de 
l’Estat.  

Espero haver donat compliment a les expectatives creades a partir dels programes amb els quals 
em vaig presentar, tant el 2017 com el 2021. El que puc assegurar és que, tant jo com els meus 
equips de Junta, hi hem treballat intensament. 

Els darrers 8 anys en que n’he estat la degana, el Col·legi ha crescut en número de col·legiades, des 
de quasi 5.000 a més de 7.500. Aquest creixement és un fet molt rellevant, donat que posiciona la 
professió com a col·lectiu d’influència davant les institucions i socialment per tal d’influir no 
únicament en la millora de l’estatus professional si no també en les polítiques socials que han de 
vetllar pels drets de las persones. En aquest sentit, el creixement de la col·legiatura planteja alguns 
reptes que des de la Junta hem intentat assolir, no sempre amb l’èxit que es desitjaria, i que 
probablement per la seva importància és un camí per emplaçar a continuar a les futures juntes del 
TSCAT:  

 Impulsant la participació de les persones col·legiades en la vida del col·legi, potenciant les 
Comissions sectorials, els grups de treball i altres espais com el Seminari Permanent 
d’Història, l’Espai’65, el Consell de Deontologia, l’Assessoria de publicacions no periòdiques 
o la Revista de Treball Social (RTS). A totes les persones que en formen part els agraeixo 
enormement la seva participació i les encoratjo a continuar amb la valuosa tasca que estan 
duent a terme. 



 
 

 
 

 Fent sentir la veu del Treball Social a tots els fòrums, consells, òrgans de l’administració, 
grups de treball, plataformes ciutadanes, i un llarg etcètera, on hem estat convidats a 
participar o bé on ens hem proposat per aportar la nostra experiència i el nostre 
coneixement. Això ens ha permès estar en contacte amb altres entitats, tècnics, polítics, 
professionals de diverses especialitats, etc, dels que hem après i compartit la millora de les 
condicions de vida de la nostra societat. Les més de 7.500 persones col·legiades ha estat un 
potent altaveu per fer sentir la nostra veu, però també les propostes que hi hem aportat. 

 Defensant la professió, les competències i el marc d’actuació del treball social allà on ha 
calgut i allà on hem pogut. Amb reunions, posicionaments, documents, etc. Especialment, 
voldria remarcar les actuacions realitzades en dos àmbits com són el reconeixement del 
treball social sanitari i del caràcter obligatori de la col·legiació com a garantia dels drets de 
la ciutadania i dels professionals. 

En aquests dos mandats hem pogut portar a termes dues actuacions de gran impacte i dificultat en 
la seva execució, però de les que em sento especialment orgullosa.  

Una és la cerca, adequació i trasllat a la nova seu col·legial de Barcelona, una fita rellevant per la 
visibilitat de la professió,  però sobre tot per la dignificació dels espais de treball del nostre equip 
tècnic i l’accessibilitat i invitació a les col·legiades i col·legiats a gaudir d’espais de trobada i treball.  
Hem passat d’un espai molt entranyable i ple d’història, com era l’estimada seu de Portaferrissa, a 
una seu més àmplia, lluminosa, amb una imatge de modernitat i més accessible, que ens permet 
ampliar les activitats col·legials i posar-nos al dia de les necessitats actuals.  

L’altra actuació és l’actualització del Codi Deontològic Professional, que vam aprovar a l’Assemblea 
General Ordinària de desembre de 2024, després d’un llarg procés d’elaboració conduït per un grup 
motor de col·legiades expertes, a qui agraeixo enormement l’esforç realitzat, i d’un procés 
participatiu obert a tota la col·legiació i amb aportacions diverses, incloses les de l’espai 
d’Intercomissions i per suposat el nostre Consell de Deontologia, amb un paper significatiu en la 
revisió del nou text proposat. El nou codi, quant estigui aprovat per la Generalitat de Catalunya i 
publicat, ens ha de permetre abordar els nous reptes de la professió davant els canvis socials. 

Podria continuar anomenant i relatant tota la feina feta per les dues juntes que he presidit, que ha 
estat molta. Molta feina no sempre visible, molta feina de fons, de converses amb els Governs de la 
Generalitat, amb  les institucions i entitats socials, amb les universitats, amb el Consejo General de 
Trabajo social. Converses, acords, posicionaments, actes conjunts, espais de representació del 
treball social, desencontres, etc. Feina que considero servirà per assentar les bases dels espais 
d’influència i relació a futures juntes. Treballar per la professió pressuposa això, no treballar 
solament per obtenir resultats immediats que prestigiïn una presidència en concret, sinó un 
compromís de treball de llarg recorregut per construir fonaments sòlids de continuïtat per totes les 
juntes que vindran darrera, assegurant el futur de la professió.  



 
 

 
 

Sí que no voldria deixar d’anomenar dos fets històrics que s’han produït durant aquests 8 anys, fets 
que van impactar en tota la població, i que des de la junta vam haver d’entomar. 

La Pandèmia per COVID 19, un exemple de com el treball social és capaç de generar canvis en si 
mateix per adaptar els seus processos d’atenció a una situació de vulnerabilitat mai viscuda i de 
gran impacte en les persones més fràgils. Gran orgull de professió i que, malgrat la seva invisibilitat,  
va fer que l’Ajuntament de Barcelona atorgués la Medalla d’Or al TSCAT per l’actuació del col·lectiu 
de treballadors i treballadores socials durant la pandèmia.    

Els esdeveniments polítics de l’1 d’octubre a Catalunya, i la lluita contra la no violència en aquest 
context, va ser un moment de gran complexitat per la junta: la interpel·lació dels i les col·legiades 
davant els esdeveniments van requerir d’un equilibri fi per no fer posicionaments de part i acomplir 
el nostre deure, la lluita per la justícia social dels Drets de les persones.   

Podria continuar molt més però, a banda del balanç, aquesta carta també té l’objectiu d’acomiadar-
me de totes i tots vosaltres. Acomiadar-me amb la satisfacció de que he dut a terme la meva 
encomanda amb integritat, de manera desinteressada i amb la confiança que m’heu donat, amb 
molts encerts però segur que també amb desencerts. En tot cas, demano disculpes si alguna 
persona considera que la meva representació coma degana no ha complert les seves expectatives.  

Finalment, agrair, agrair i agrair la feina feta i el camí recorregut als companys i companyes que 
m’han acompanyat en les dues Juntes de Govern que he presidit. Sense elles hagués estat 
impossible sostenir aquest compromís. La seva entrega desinteressada ha estat una constant que 
hem compartit i que ha fet possible recórrer el camí previst. Tanmateix, tot el meu reconeixement a 
la labor de l’equip tècnic del Col·legi, per la seva professionalitat i dedicació i per facilitar a tota la 
junta el dia a dia.   

M’acomiado de totes vosaltres en aquest rol i espero que ens continuem trobant en altres espais 
de lluita pel posicionament de la professió del treball social, ja que encara no el tenim on es mereix. 
Per això voldria demanar-vos a totes i a tots la vostra participació en aquestes eleccions, per tal de 
que la nova Junta que en surti sigui fruit de la voluntat col·lectiva i tingui la força que li cal per 
seguir millorant la professió.  

Continuarem treballant juntes per la millora de la professió i del Col·legi. Una forta abraçada, 

 

 

 

Conchita Peña Gallardo 

Degana 
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